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بازار خودرو آرام است
 بررسی بازار خودرو طی ۲۴ ساعت گذشته نشان می دهد 
کد و آرام بوده و قیمت ها نیز ثبات  که بازار خودرو همچنان را
، بررسی بازار خودرو طی ۲۴ ساعت  نسبی دارند. به گزارش مهر
کد و آرام بوده  گذشته نشان می دهد که بازار خودرو همچنان را
و قیمت ها نیز ثبات نسبی دارند. بر این اساس قیمت پژو ۲۰۶ 
تیپ ۳ پانوراما مدل ۱۴۰۲ در بازار ۶۳۵ میلیون تومان قیمت 
خورده است. پژو ۲۰۷ دنده ای مدل ۱۴۰۳ هم ۷۴۲ میلیون 
تومان به فروش رفت، اما پژو ۲۰۷ پانوراما اتوماتیک TU۵P مدل 

۱۴۰۳ یک میلیارد و ۲۰ میلیون تومان به فروش رفت. 
 پژو ۲۰۷ تیپ ۵ مدل ۱۴۰۲ نیز ۶۵۲ میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. اما پژوپارس ELX- TU۵ مدل ۱۴۰۲ به قیمت ۸۴۰ میلیون 
تومان و پژوپارس LX مدل ۱۴۰۲ در حدود ۸۲۰ میلیون تومان 

قیمت خورد. 
 تارا اتوماتیک V۲ مدل ۱۴۰۳ در بازار به قیمت ۹۳۰ میلیون 
تومان و تارا دنده ای V۱ مدل ۱۴۰۳ نیز ۷۷۰ میلیون تومان 

قیمت خورده است. 
 همچنین دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴۰۳، یک 
میلیارد و ۴۰ میلیون تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک 
توربو آپشنال مدل ۱۴۰۲ هم یک میلیارد و ۲۰ میلیون تومان 

قیمت خورده است. 
 راناپلاس مدل ۱۴۰۳ در طول ۲۴ ساعت گذشته در حدود 
۶۴۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل ۱۴۰۲ در 

بازار ۵۸۰ میلیون تومان به فروش رفت. 
 همچنین ساینا S دنده ای بنزینی مدل ۱۴۰۳ در بازار ۴۲۳ 
میلیون تومان و ساینا S دنده ای بنزینی مدل ۱۴۰۲ هم ۴۰۵ 

میلیون تومان قیمت خورده است. 
 اما سمند سورن پلاس EF۷ دوگانه سوز مدل ۱۴۰۳ در بازار 
۷۷۰ میلیون تومان فروخته شد. شاهین G اتومات CVT مدل 

۱۴۰۳ هم ۸۲۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. 
 شاهین G اتومات CVT مدل ۱۴۰۲ در بازار به ۸۰۰ میلیون 
تومان رسیده است. همچنین کوییک GX L دنده ای مدل 

۱۴۰۳ به قیمت ۴۲۰ میلیون تومان به فروش رفت. 

 کمبود ماده اولیه تولید کنسرو ماهی تن
 به گفته رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران با وجودی 
که سازمان شیلات لزوم واردات ۳۵۰۰۰ تن ماهی تن را برای 
کرده  کنسرو در نیمه نخست امسال تایید  پیشبرد تولید 
اما وزارت جهاد کشاورزی برای تامین ارز واردات این کالا 
همکاری لازم را با تولیدکنندگان ندارد.  مسعود بختیاری، 
رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران در گفت وگو با ایلنا از 
کمبود ماده اولیه تولید کنسرو ماهی تن در کشور خبر داد 
و گفت: در پایان فصل صید قرار داریم و اصلی ترین دغدغه 
کنونی تولیدکنندگان کنسرو ماهی تن تامین ماهی به عنوان 
مهم ترین ماده اولیه تولید این کالاست؛ فصل صید در خرداد 
تمام و اواخر ماه مهر از سر گرفته می شود، در این فصل که 
در میان اهالی جنوب به فصل مونسون معروف است صید 
محدود می شود و امکان تامین ماهی موردنیاز صنعت کنسرو 
ماهی تن از صید داخل از بین می رود و این صنعت به طور 
معمول در این فصل ماهی مورد نیاز را از طریق واردات تامین 
می کند. وی افزود: در چنین شرایطی وزارت جهاد کشاورزی 
در ثبت سفارش واردات ماهی تن محدودیت قائل شده و 
در حال حاضر می توان گفت ثبت سفارش برای ماهی بسته 
است و این موضوع صنعت را با کمبود شدید ماده اولیه مواجه 
کرده و واحدهای تولیدکننده کنسرو ماهی تن از ابتدای سال 
کنون ثبت سفارش چندانی نداشته اند؛ تداوم این رویه  تا
به کاهش عرضه کنسرو ماهی تن در بازار و افزایش قیمت 
آن می انجامد. بختیاری ادامه داد: سیستمی سازی ثبت 
کار را کند کرده و برای ثبت سفارش  سفارش ها نیز جریان 
واردات ماهی تن در سیستم ابتدا باید قیمت جهانی ماهی 
از پیگیری سخت کوشانه و  البته پس  که  تن احصاء شود 
روزانه سندیکای صنایع کنسرو ایران در یک ماه گذشته روز 
سه شنبه ۸ خرداد قیمت جهانی ماهی تن در وزارت جهاد 
کشاورزی تعیین تکلیف شد. رئیس سندیکای صنایع کنسرو 
ایران تصریح کرد: سازمان شیلات ایران در مکاتبه با وزارت 
جهاد کشاورزی اعلام کرده که برای شش ماهه نخست سال 
جاری ۲۵۰۰۰ تن ماهی تن با ارز تالار دوم باید ثبت سفارش و به 
کشور وارد شود، همچنین از آنجا که سازمان شیلات می داند 
خلأ زیادی در تامین ماهی موردنیاز واحدهای تولیدکننده 
کنسرو ماهی تن وجود دارد اعلام کرده که ۱۰۰۰۰ تن ماهی دیگر 
نیز با ارز حاصل از صادرات وارد شود، بنابراین شیلات هم 
تایید می کند که صنعت کنسرو ماهی تن برای پیشبرد تولید 
در نیمه نخست سال ۱۴۰۳ به ۳۵۰۰۰ تن ماهی نیاز دارد، اما 
وزارت جهاد کشاورزی تولیدکنندگان کنسرو ماهی را آنچنان 
که باید در تامین ارز همراهی نمی کند و به عبارت دیگر به نظر 
سازمان شیلات به عنوان دستگاه تخصصی ذیل خود توجه 
کافی مبذول نمی دارد. وی خاطرنشان کرد: فعالان صنعت 
می دانند که کشور در تنگنای تحریم با محدودیت منابع ارزی 
روبه روست؛ تحریم بزرگ ترین بلا به جان تولیدکننده است و 
به باور من تحریم جز آسیب دستاوردی برای کشور ندارد. اما 
در شرایط تحریم منابع ارزی را باید مدیریت کرد و تامین مواد 
اولیه تولید در کارخانه ها را در اولویت قرار داد و از بروز مفاسدی 
که به هدررفت منابع ارزی کشور می انجامد جلوگیری کرد. 
گر امسال سال جهش تولید است پس باید به  بختیاری گفت: ا
اقتضائات آن تن داد و توجه داشت که کنسرو ماهی در کشور 
ما کالای مصرفی اقشار متوسط به پایین جامعه است و کاهش 
عرضه و افزایش قیمت آن به خروج این کالا از سبد خرید این 
گر ارز موردنیاز برای  طبقه اقتصادی می انجامد؛ بنابراین ها ا
واردات ماهی تن در نیمه نخست امسال اختصاص نیابد به 
یقین از ماه دوم تابستان با کمبود عرضه کنسرو ماهی تن در 
بازار روبه رو خواهیم شد، اتفاقی که در سال گذشته نیز شاهد 
آن بودیم. رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران اظهار کرد: 
کنون که سه ماه از سال ۱۴۰۳ گذشته تولیدکنندگان کنسرو  تا
ماهی تن با وجود افزایش هزینه های حقوق و دستمزد، انرژی 
و حمل قیمت محصولات خود را افزایش نداده اند و همچنان 
ج  قیمت ۸۷۵۰۰ تومان سال گذشته را بر محصولات خود در
می کنند و با این کار از حاشیه سود خود می کاهند، به عبارت 
دیگر تولیدکنندگان وطایف خود را برای تداوم تولید در چنین 
شرایطی انجام داده اند اما دولت و بانک مرکزی بر اجرای ظایف 

خود متعهد نیستند. 

اخبار

  قانون جدید
 برای تعیین اجاره بها

عضو  و  دوازدهم  مجلس  منتخب   
کمیسیون عمران مجلس گذشته از تعیین 
سقف اجاره بها در هر شهر و استان براساس 
خ تورم همان منطقه خبر داد.مجتبی  نر
یوسفی، عضو هیات رییسه مجلس یازدهم 
و منتخب مجلس دوازهم در گفت وگو با ایلنا 
درباره قانون جدید برای بازار اجاره مسکن 
اظهار داشت: در قانون جدید بحث چالشی 
که موافقان و مخالفان زیادی داشت تعیین 
دامنه قیمت اجاره بود که این موضوع یکی 
از بحث های جدی قانون است.وی ادامه 
داد: در مقاطعی که قیمت ها در مناطقی 
رو به رشد است و بازارهای موازی، باعث 
تشدید التهاب در بازار مسکن شده اند در 
کمیت و دولت  این موقعیت حتما باید حا
در بازار نقش آفرینی کنند که البته نقش به 
معنای رگولاتوری است و نه به معنای اینکه 
به طور صفر و صد قیمت مقطوع گذاشته 
شود.عضو کمیسیون عمران مجلس یازدهم 
گفت: یکی از اشکالات دولت دوازدهم این 
بود که وزیر مسکن آن دولت با افتخار اعلام 
می کرد که در بخش مسکن اقدامی انجام 
نداده است  که البته این مقایسه به این 
معنای این نیست که دولت بعد از آن مشکل 
بخش مسکن را حل کرده اما همین اتفاقی 
که افتاد این بود که همین قوانین مصوب 
شده در بخش مسکن را شروع به اجرا کرد. 
که سیستم پولی و بانکی در  قبول داریم 
مسکن  بخش  به  تسهیلات  ارایه  بخش 
هنوز با اعداد ذکر شده در اسناد بالادستی 
مجموع  اما  دارد  فاصله  بسیار  قانون  و 
تسهیلات ارایه شده را  نسبت به سالهای 
گذشته افزایش داد و البته همزمان با اینکه 
در استان هایی پرداخت تسهیلات روند رو 
به جلویی داشت، در برخی از استان ها هیچ 
اقدامی انجام نشده است.یوسفی از تعیین 
خ تورم استان ها  سقف اجاره بها براساس نر
و شهرها در قانون جدید خبر داد و افزود: 
در بحث ارایه دامنه قیمت ها بحث اول 
این بود که دولت یک عدد و درصد  ثابت 
را اعلام کند که در اجرای این اقدام با توجه 
به تجربه های سال های گذشته، دیدیم که 
دولت در اجرای آن موفق نبود. به طوری که 
اعلام سقف قیمت در برخی از استان ها و 
شهرها و مناطق خود عامل افزایش قیمت 
اجاره بها شد و این اعداد ثابت کلی برای 
تمام استان ها در شهرهای کوچک که به 
خ اجاره مبتلا نبودند  افزایش سرسام آور نر
 ۲۰ هم به اجرا رسید و برای مثال سقف 
درصدی که به طور رسمی از سوی دولت 
اعلام شد منجر به افزایش نرخ اجاره بها شد 
حال اینکه همین عدد در شهرهای بزرگ 
کارایی نداشت.وی گفت: در قانون جدید 
به شورای عالی مسکن این اختیار داده شد 
که به برخی از استان ها ورود کند و نسبت به 
خ تورم آن استان و شهر نسبت به تعیین  نر
سقف اجاره بها اقدام کند و اعداد برای تمام 
کشور به طور مطلق  نسبت به فراخور استان 
خ رشد بالاتر  گر نر یا هر شهر متفاوت باشد. ا
خ های بازار غیرمتعارف بود  خ تورم و نر از نر
شورای عالی مسکن باید به بازار مسکن 
آن شهر یا استان ورود کند و دامنه قیمت 
عمران  کمیسیون  عضو  کند.     مشخص 
مجلس یازدهم و منتخب دولت دوازدهم 
که با این موضوع  اظهار داشت: هرچند 
بخش  در  دولت  باید  که  هستم  موافق 
مسکن به عنوان پیشران اقتصاد از جایگاه 
رگولاتوری ورود کند اما برای آن دوره ای عدد 
مطلق اعلام شد به جرات می توانم بگویم که 
اصلا اعداد تعیین شده برای سقف قمیتی در 
بازار اجاره بها به اجرا نرسید و به همین دلیل 
این اختیار را به شورای عالی مسکن دادیم 
که در استان هایی که دامنه افزایش قیمت 
غیر متعارف است ورود و سقف قیمت را به 

اجرا برساند.

نبض بــــازار
قیمت برنج کاهشی شد

 رئیس اتحادیه برنج فروشان شهر بابل از 
تعدیل بازار برنج پس از مشکلات برآمده از 
واردات مازاد دو میلیون تنی در سال ۱۴۰۱ 
کرد حجم محصول  خبر داد و پیش بینی 
باشد.  مطلوب  قیمت ها  و  بالا  امسال 
سیدعلی طاهری اطاق سرا، رئیس اتحادیه 
واردات  درباره  بابل  شهر  برنج فروشان 
گفت:  ایلنا  ۱۴۰۱ به  بی رویه برنج در سال 
ایرانی ها در سال به طور متوسط ۳ میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن برنج مصرف می کنند، در سال 
۱۴۰۱، دومیلیون و ۳۰۰ هزار تن برنج در کشور 
برداشت شد و در نتیجه با واردات ۹۰۰ هزار 
تن نیاز کل کشور به برنج تامین می شد، اما 
در همین سال حدود دو میلیون تن برنج به 
کشور وارد شد؛ این حجم از واردات بیش از 
دو برابر تقاضایی بود که در کشور برای برنج 
خارجی وجود داشت. این دو میلیون تن 
با اخذ مجوز از وزارت جهادی کشاورزی و 
با ارز ۲۸۵۰۰ تومانی به کشور وارد شده بود. 
وی افزود: در سال ۱۴۰۲ دولت با تسهیلات 
مالی که در اختیار شرکت های بزرگ قرار داد و 
امکان خرید برنج های انبارشده ایرانی را برای 
آنها فراهم کرد عرضه در بازار تعدیل شد و در 

ادامه از واردات بی رویه برنج جلوگیری شد. 

تامین مسکن یکی   : – صدیقه بهزادپور آرمان ملی 
از ضروریات و وظایف دولت ها در سراسر کشور محسوب 
می شود که از مطالبات اصلی مردم نیز به شمار می آید و از 
این رو نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری در دوره های 
به  توجه  بدون  که  بسیار  وعده های  و  شعار  با  مختلف 
ظرفیت های نهان و آشکار نیز صورت می گیرد، از برنامه های 
ح های مختلف  خود برای خانه دار شدن مردم در قالب طر
سخن می گویند. این در حالی است که وعده ساخت مسکن 
کنون،  ح مسکن مهر از دولت دهم تا در راستای اجرای طر
هنوز پایان نیافته است و هر سال وعده پایان آن در سال 
بعد داده می شود. کارشناسان معتقدند؛ برخی بانک ها با 
گذاری تسهیلات برای خانه دار  گری از وا انگیزه های سودا
شدن یا اعطای وام های کمک ودیعه اجاره و... خودداری 
می کنند و ترجیح می دهند در حوزه هایی سرمایه گذاری 
کنند که سرمایه شان در مدت کوتاهی چند برابر شود. به نظر 
می رسد سامان یافتن بازار مسکن نیز همچون دیگر حوزه ها 
گرو بهبود زیرساخت ها و بهبود وضعیت اقتصادی و  در 
کارشناسان باید در صدر  که به زعم  رفع تحریم ها باشد 

برنامه های رئیس جمهور آینده قرار گیرد. 
   تشدید چالش های مسکن با وجود مهاجران 

مجید گودرزی، کارشناس مسکن در این باره به »آرمان 
ملی« گفت: دولت سیزدهم در حوزه مسکن با مشکلات 
که غیرقابل انکار است و  و خلف وعده هایی روبه رو بود 
گذاری تسهیلات برای  تصمیمات اخذ شده در خصوص وا
سامان بخشی به بازار مسکن در حوزه خرید و اجاره نیز با 
سرپیچی کردن برخی بانک ها حتی با وجود درنظر گرفتن 
آنها به جایی نرسید. علاوه بر این  جرائم سنگین برای 
مشکلات بازار مسکن با وجود افزایش گسترده مهاجران 
افغانستانی شدت بیشتری یافت و این آشفتگی با وجود 
فقدان قوانین کارآمد دراین حوزه و نبود نظارت در این بخش 
بیش از پیش به چالش های مسکن در کشور دامن زد. او 
افزود: قطعاً زمین اصلی ترین پارامتر برای ساخت مسکن 
گذاری  است و اقداماتی نیز در این راستا صورت گرفت تا با وا
زمین های دولتی بلاتکلیف، کمکی به بازار مسکن شود، اما 
اتفاق مهمی در این زمینه صورت نگرفت اما امیدواریم با 
رایزنی های صورت گرفته با چینی ها وعده ساخت ۲۰۰ هزار 
مسکن از محل اعتبارات اموال بلوکه شده نزد چین بتوانیم 

تا حدی به رکود ساخت و ساز در کشور سامان بخشیم. 
   بازار مسکن را نمی شود بدون وعده مدیریت کرد!

او درباره وعده های داده شده مسئولین در زمان انتخابات 
در زمینه های مختلف بدون توجه به ظرفیت های موجود، 
به ویژه در بخش مسکن گفت: قطعاً بازار مسکن را نمی شود 
بدون وعده مدیریت کرد، البته نباید از ظرفیت های زمین 
در ایران غافل شد به نحوی که بر اساس بررسی های صورت 
گرفته به هر ایرانی حدود ۱۹۳ متر زمین تعلق می گیرد و به 
این ترتیب بخش اعظمی از مشکلات کشور در حوزه مسکن 
رفع می شود. گودرزی در پاسخ به اینکه آیا زمین های مذکور 
قابل ساخت و ساز نیز می باشند گفت: حدود ۷۳ درصد از 
زمین های موجود در ایران غیرقابل کشت هستند و چنانچه 
گیرد قیمت  زمین های مذکور به امر ساخت و ساز تعلق 
مسکن حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد کاهش می یابد. این کارشناس 

افزود: بسیاری از نمایندگان در حوزه مسکن خبط فعل 
انجام دادند و در این راستا مالکان نیز در سایه نبود قوانین 
شفاف و متقن، به هر گونه که مایل هستند اقدام به افزایش 
قیمت مسکن و اجاره بها و... می کنند و این معضل به دلیل 
ضعف های نظارتی نیز هر سال تشدید می یابد و در حقیقت 
گذار  بازار مسکن را نه به قوانین بلکه به عرضه و تقاضا وا

کرده اند. 
   مسکن با مشارکت های مردمی سامان می یابد

گودرزی تامین سرمایه مورد نیاز برای ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی در سال که وعده دولت سیزدهم بوده است 
را دشوار ارزیابی و خاطرنشان کرد: حل مشکل مسکن در 
دولت آینده به امید تسهیلات بانکی و دخالت مستقیم 
خودِ دولت انجام نخواهد شد، بلکه باید با برنامه ریزی دقیق 
سرمایه های موجود در بازار طلا، ارز و... را به صورت منظم 
به بخش مسکن هدایت کرد تا با مشارکت مردم به این بازار 
سامان بخشیم. وی معتقد است: در حال حاضر تامین 
مسکن در بسیاری از کشورهای دیگر نیز با وام های طولانی 
مدت و بهره کم از محل سپرده های مردمی انجام می شود 

و این رویکرد می تواند در ایران نیز مورد استفاده قرار گیرد. 
 بر اساس این گزارش؛ مسأله مسکن اولین و مهم ترین 
دغدغه هر فرد در شرایط تورمی برای تشکیل خانواده و 
همچنین تداوم زندگی متأهلی است، از همین رو بسترسازی 
برای خانه دار شدن مردم بسیار مهم است؛ دغدغه ای 
که شهید جمهور نیز به آن واقف بود و به طور کامل آن را 
پیگیری می کرد. مهم ترین دغدغه شهید رئیسی مسئله 
ساخت مسکن برای مردم بود، از همین رو با توجه به اهمیت 
فوق العاده موضوع در زمینه تشکیل خانواده، ازدواج و 
، باید  حتی فرزندآوری در کنار لزوم ورود دولت در این بازار
برنامه  زمینه  در  مشخص  طور  به  انتخاباتی  نامزد های 
مسکن و حل معضل مردم در این زمینه ورود و به صراحت 
اعلام کنند با ساخت مسکن و به چه میزان در سال موافق 
هستند. بر اساس قانون اساسی، دولت موظف است مسکن 

مناسب را برای همگان تأمین کند. متأسفانه طی سال های 
اخیر خانوار ها در حوزه مسکن با مشکلات عدیده ای روبه رو 
از عهده  که برخی حتی نمی توانند  شده اند، به طوری 
اجاره بها برآیند. با توجه به اینکه مسکن به مشکلی جدی 
برای خانوار ها تبدیل شده است، رئیس جمهور شهید در 
این زمینه دغدغه اساسی داشت و تلاشش را برای حل 
این موضوع به کار گرفت. مشکلاتی از قبیل عدم همکاری 
بانک ها و دردسترس نبودن زمین مورد نیاز برای ساخت 

انبوه مسکن از جمله چالش های پیش رو بود. 
   سهم بانک مرکزی در تعادل بخشی بازار مسکن 

بانک مرکزی به عنوان اصلی ترین رگولاتور شبکه بانکی 
می تواند با ایجاد و تخصیص پول به سمت فعالیت های 
تولیدی، بدون افزایش پایه پولی، نقش توسعه ای ایفا کند که 
در زمینه هدایت اعتبارات بانکی به سمت ساخت مسکن، 
سیاست تنبیهی کاهش قدرت تسهیلات دهی، مهم ترین 
خط اقدامات اصلاحی و رگولاتوری بانک مرکزی جهت 
ساخت مسکن خواهد بود. موفقیت بانک مرکزی در این 
نقش به توانایی آن در تمرکز بر توسعه بلندمدت اقتصادی 
با نگاه به اهمیت و جایگاه ساخت مسکن در اقتصاد و 
همچنین رفع نیاز های مردم بستگی دارد. بانک مرکزی با 
رویکرد استراتژیک برای خلق پول، می تواند از قدرت مالی 
برای پیشبرد رشد و توسعه پایدار برای کشور استفاده کند و 
مردم نیز خانه دار شوند. این موضوع رویکردی بود که دولت 
شهید رئیسی در برنامه هفتم توسعه نیز به عنوان قانون 
بالادستی توسعه ای کشور برای پنج سال آتی در نظر گرفته 
بود ولی شهادت مهلت این امر را نداد. دولت بعدی باید به 
گر کسی از نامزد های  طور ویژه بر این مسئله تمرکز کند و ا
کرد یا علیه این مسیر  انتخاباتی با این موضوع مخالفت 
قدم برداشت، قطعاً به دنبال تداوم مسیری است که در آن 
با بی عملی تمام دولت، به مسیر افزایش ۱۰ برابری قیمت 
مسکن مردم در دولت های یازدهم و دوازدهم ختم شد و 

خانه دار شدن مردم را به آرزو تبدیل کرد. 

 کارشناس مسکن در گفت وگو با »آرمان ملی« درباره دلایل بر زمین ماندن وعده های انتخاباتی درحوزه مسکن می گوید: 

 وعده های مسکن در دفتر آرزوها

  رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: با 
ابلاغ قانون بودجه در حال تنظیم احکام 
حقوقی بازنشستگان هستیم و جلسات 
با صندوق های بازنشستگی شروع شده 
که در روزهای آینده تکمیل خواهد شد. 
داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در نشست خبری اظهار کرد: مساله تأمین 
مالی در اقتصاد پیش نیاز توسعه و رشد 
اقتصادی محسوب می شود. طی ۳ سال 
گذشته وزارت اقتصاد و بانک مرکزی تلاش 
کردن تا فرایند تأمین مالی کوتاه مدت را 
که یکی از این  تسهیل و تسریع بخشند 
گزینه ها اوراق گام بود. امسال نیز اوراق گام 
به عنوان مهم ترین گزینه برای تأمین مالی 
محسوب می شود و متناسب با استقبال 
افراد قرار خواهد  متقاضیان در اختیار 
بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  گرفت. 
با اشاره به تأمین مالی پروژه ها از طریق 
فکتورینگ تصریح کرد: »اوراق گام« یکی 
از گزینه های تأمین مالی زنجیره تولید بوده 
که موضوع فکتورینگ مربوط به مطالبات 
قرار دادی است و فرایند مربوط به اجرای 
آن، بین سه دستگاه ذکر شده توافق شده 
البته  است؛  موجود  آن  دستورالعمل  و 
گفته نماند، شیوه فکتورینگ در اجرای  نا
پروژه های عمرانی در نظر گرفته خواهد 
بودجه  افزایش  خصوص  در  وی  شد. 
گفت: دولت سیزدهم به  کشور  فرهنگی 
ویژه ای  توجه  فرهنگ  توسعه  موضوع 
داشته و در سال گذشته تبصره ای در قانون 
بودجه قرار گرفت که بنا شد درصدی از 
درآمد بانک و دستگاه های اجرایی صرف 
امور مربوط به توسعه فرهنگی شود اما 
به دلیل اینکه در حکم قانون به صورت 
الزام آور ذکر نشده بود، متأسفانه شاهد 
اما به  اتفاقی در این خصوص نبودیم، 
برای  بودجه  میلیارد  هزار   ۳۰ حال  هر 
توسعه فرهنگی در نظر گرفته شده است. 
حقوق  سازی  همسان  مورد  در  منظور 

بازنشستگان افزود: حقوق یک بخشی از 
بازنشستگان توسط صندوق های دولتی 
و بخشی دیگر توسط صندوق های غیر 
دولتی پرداخت می شود. در قانون برنامه 
دولتی  بخش های  برای  هفتم  توسعه 
صورت  به  تا  گرفتیم  نظر  در  بودجه ای 
مداوم و بدون خلل حقوق پرداخت شود؛ 
به طوری که در سال اول ۴۰ درصد و در دو 
که  سال بعد هم ۶۰ درصد اجرایی شود 
منابع آن در قانون بودجه امسال دیده 
شده است. معاون رئیس جمهور افزود: 
در بودجه امسال یک درصد به مالیات بر 
ارزش افزوده اضافه کردیم تا از این محل ۵۰ 
هزار میلیارد تومان به حقوق بازنشستگان 
کید کرد: با  اختصاص پیدا کند. منظور تا
ابلاغ قانون بودجه در حال تنظیم احکام 
حقوقی بازنشستگان هستیم و جلسات 
با صندوق های بازنشستگی شروع شده 
که در روزهای آینده تکمیل خواهد شد. 
مقدمات اجرای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان را انجام می دهند و از ابتدای 
سال اجرایی خواهد شد. رئیس سازمان 
بازنشستگان  مورد  در  بودجه  و  برنامه 
تأمین اجتماعی هم گفت: تأمین اجتماعی 
در ارتباط با صدور احکام همسان سازی 
اقدام می کند و در قانون بودجه پیش بینی 
۱۳۰ هزار میلیارد تومان  که دولت  شده 
از بدهی خودش را به تأمین اجتماعی 
پرداخت کند تا این موضوع اجرایی شود 
که در حال برگزاری جلسات هستیم تا نحوه 

پرداخت به این مبلغ نهایی شود. 
   معوقات پرداخت می شود

برای  کرد:  تصریح  همچنین  منظور   
نیز  اجتماعی  تأمین  بازنشستگان 
همسان سازی انجام می شود، البته با توجه 
به اینکه ممکن است منابع قابل توجهی 
نیاز باشد، در قانون بودجه پیش بینی شد 
تا ۱۳۰ همت از بدهی های قبلی دولت به 
تأمین اجتماعی پرداخت شود. وی در ادامه 

اظهار کرد: زمانی که رشد بودجه را غیر واقعی 
پیدا  تحقق  اهداف  از  برخی  قطعاً  بینیم 
نمی کند، اما امسال دولت تلاش کرد منابع را 
واقعی ببیند و بر اساس پیش بینی ها کسری 
بودجه نخواهیم داشت زیرا منابع ما پایدار 
۲۳ درصد بودجه عمومی رشد  و حدود 
داشته که در برخی سال ها این رشد به بیش 
از ۵۰ درصد رسیده است. رئیس سازمان 
کید کرد: دولت از کسری  برنامه و بودجه تا
بودجه پنهان اجتناب کرده است، منابع 
گذاری شرکت های دولتی نصف شده و  وا
منابع حاصل از مواد سازی نیز پنجاه درصد 
کاهش یافت تا منابع موهومی در بودجه 
بودجه  خصوص  در  منظور  نشود.  وارد 
هدفمندی یارانه ها هم گفت: بر اساس آنچه 
کردیم،  که به عنوان جدول ۸ پیش بینی 
انتظار می رود بودجه هدفمندی تحقق 
یابد؛ زیرا سال گذشته طبق پیش بینی ها، 
عدد مربوط به بند هدفمندی تحقق پیدا 
کرد و امسال نیز مطابق با برنامه ریزی های 
مربوط به فروش نفت این بودجه تحقق 
می یابد. البته دولت دائماً در حال بررسی 
کرد:  تصریح  وی  است.  بودجه  وضعیت 
عملکرد منابع هدفمندی یارانه بالغ بر ۹۰ 
درصد بوده است. این منابع عمدتاً از محل 
تأمین  نفتی  فرآورده های  و  گاز  صادرات 
خواهد شد و بر این اساس امسال نگرانی 
چندانی در این بخش نخواهیم داشت. 
البته باید یادآوری کنم در جهت جلوگیری 
از قاچاق و مدیریت مصرف یک سامانه در 
مورد توزیع سوخت گازوئیل ایجاد شده تا 
تخصیص سوخت بر اساس پیمایش انجام 
ح غیر قیمتی در حوزه سوخت  شود. ۱۳ طر
در شورای اقتصاد تصویب شده است. بازار 
بهینه سازی انرژی یکی از این مصوبات 
است که کمک می کند منابع مازاد انرژی آزاد 
و در اختیار حوزه صادرات جهت کمک به 
کثری منابع هدفمندی یارانه ها  تأمین حدا

قرار گیرد. 

ح کالابرگ      تداوم طر
ح  طر تداوم  خصوص  در  منظور   
دولت  گفت:  الکترونیک  کالابرگ 
مصوبه ای در نیمه اردیبهشت ماه امسال 
کالابرگ  که ۲۰ همت برای  کرد  تصویب 
تأمین و این روند ادامه دار خواهد بود و 
دهک های پایین کشور می توانند بدون 
توجه به بازار آزاد اقلام خود را با استفاده 
از کالابرگ با قیمت پایین تری خریداری 
بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  کنند. 
۱۱ قلم  افزود دولت سعی دارد قیمت 
کی برای اقشار کم درآمد بر  کلاهی خورا
خ سال قبل باشد و اطمینان  اساس نر

خاطر برای آنها فراهم شود. 
    تهاتر برای تامین بنزین

بنزین  واردات  خصوص  در  منظور   
گفت: طبق مجوزهای صادر شده، وزارت 
نفت در خصوص تنظیم به موقع درباره 
تامین بنزین و… وظیفه دارد. سال قبل 
تهاتر فرآورده های نفتی در همین راستا 
در  بنزین  به  نیازمندی  تا  شد  انجام 
مقاطع مختلف سال مرتفع شود. بر این 
اساس از راهکار تهاتر برای تامین بنزین 

استفاده شده است. 
   واردات خودرو شتاب گرفت

 وی درباره واردات خودرو تصریح کرد: 
شتاب واردات خودرو در سال جاری 
بازار  گری  تنظیم  است؛  یافته  افزایش 
خودرو توسط وزارت صمت در حال انجام 
است. به تازگی نیز ثبت نام خودروهای 

برقی آغاز شده است. 
   پایه مالیاتی جدید نداریم

 وی بابیان اینکه پایه مالیاتی جدیدی 
پایانه  قانون  اجرای  با  گفت:  نداریم، 
فروشگاهی، مالیات واقعی گرفته و تحقق 
شود.  وصول  قبل  سال  مانند  مالیات 
گفت:  منظور در مورد رشد اقتصادی 
سال قبل رشد ۵. ۷ درصد، سال قبل تر ۵ 
درصد و سال ۱۴۰۰ حدود ۵. ۵ درصد بود. 

داوود منظور اعلام کرد

 صدور احکام همسان سازی حقوق بازنشستگان


